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El senyor Salmerón Berga:

Mire, conseller, yo quiero confiar en su palabra. Me gusta 
el anuncio, pero la verdad que los vecinos de mi zona, los 
vecinos de mi ciudad todavía estamos hartos de las excusas, 
así es que ahórrese este argumentario a golpe de retrovisor, 
echando siempre la culpa a la herencia recibida en las legis-
laturas anteriores y piense en el presente y en el futuro de 
los vecinos en el caso en el que me incluyo.

Porque es que ustedes ni siquiera han cumplido con la pala-
bra…, con su palabra . Por ejemplo, la reparación del talud de 
la CV-25, que publicaron en el Diario Oficial de la Generalitat 
Valenciana en el año 2017. Ha puesto cuatro parches y poco 
más a la curva conocida por los vecinos de Gátova como la 
curva de Pulpé, en la que los autobuses muchísimas veces 
tienen complicaciones para girar, un autobús repleto de 
estudiantes . Le pido además desde aquí que elimine esta 
curva, que es la curva previa al desdoblamiento de la carre-
tera de Gátova, y que ustedes ya conocen la problemática 
que supone para los vecinos del municipio .

Porque es que me atrevo a decir que tenemos… –y voy 
ahora reivindicar a mi pueblo– que tenemos el mejor pueblo 
de España . Tenemos el mejor aceite de España, con una vari-
edad que es la serrana, que conoce algún compañero de 
estas Cortes, que es el mejor aceite del mundo . Y esta carre-
tera nos ayudaría…, si se mejorara la carretera, nos ayuda-
ría a poder potenciar mejor nuestra agricultura y, sobre todo, 
nuestro turismo rural. Un pueblo que cuenta además con 
cinco casas rurales. Un pueblo de apenas 400 habitantes.

Pero todo esto se ha visto lastrado hasta la fecha por el 
abandono que tenemos de la CV-25 al paso por Gátova. Sí 
que es cierto que se han realizado obras. En concreto, desde 
el puerto de Chirivilla hasta Altura se cambió el asfaltado, 
pero vimos, como bien le he dicho antes, que desde Gátova 
hasta el puerto de Chirivilla no se ha hecho absolutamente 
nada y que desde Gátova hasta Marines Viejo tampoco se 
ha hecho absolutamente nada .

Por todo ello, espero que usted cumpla con su palabra. Un 
mensaje que ha lanzado a las familias de Gátova, pero, sobre 
todo, a todas estas familias que viven de la agricultura, a 
todas las familias que, como le he dicho antes, mandan a 
sus hijos en un autobús todos los días al instituto de Llíria, 
jugándose la vida . Yo he sido uno de esos usuarios de ese 
autobús, que he bajado todos los días a las siete y media 
de la mañana a estudiar al instituto de Llíria. Porque ya son 
varias las iniciativas presentadas en esta cámara en este 
sentido. Y pese a que desde el Botánico en estas Cortes 
se está vetando mis derechos como parlamentario, seguiré 
trabajando por los intereses de los valencianos y las valen-
cianas, como he hecho hasta la fecha, para que se mejore la 
seguridad vial, en este caso además de mi municipio .

Porque, aunque lo que ya es visible a ojos de los vecinos 
de Gátova, de mi comarca y de todos los valencianos es del 
abandono por parte del Consell durante muchísimos años 
en una reivindicación histórica, como es la CV-25, confío de 
verdad en que hoy cumpla la palabra que ha dado en estas 
Cortes y en invierno se inicien estas obras para arreglar 
nuestra carretera .

Muchísimas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Li contestarà el conseller .

Quan vosté vullga, conseller .

 
El senyor conseller de Política Territorial, Obres Públiques i 
Mobilitat:

Gracias, señor Salmerón, por su pregunta, por su preocupa-
ción por su pueblo. Si uno no quiere a su pueblo, al final no 
se quiere a sí mismo . Y todos creemos que nuestro pueblo 
también es uno de los mejores de España .

En todo caso . . . por supuesto, esas son las actuaciones . . ., el 
compromiso que adquiero aquí en la cámara y con usted 
de esas actuaciones fundamentales para mejorar la vida de 
los vecinos y vecinas de esos dos municipios y de todas las 
personas que les visitan .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Pregunta que formula la il·lustre diputada Laura Soler, en 
nom del Grup Parlamentari Socialista, a la vicepresidenta del 
Consell i consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives sobre la 
gestió de la dependència.

Quan vosté vullga, senyoria.

 
La senyora Soler Azorín:

Gràcies, president .

Moltes gràcies, consellera i consellers .

Hui venia cap ací i m’he trobat una pintada de Vicent Andrés 
Estellés –al qual mon pare va tindre l’honor de conéi-
xer– que dia que «perquè hi haurà un dia que no podrem 
més i llavors ho podrem tot». I crec que això és el que està 
passant, malgrat que encara queda camí en la llei d’autono-
mia personal i de dependència a la Comunitat Valenciana 
dels canvis que s’han produït .

Crec que hem d’estar orgullosos que l’Associació Estatal 
de Gerents i Directors de Serveis Socials digué que durant 
el confinament la Comunitat Valenciana va ser la que més 
expedients va resoldre.

També crec que és fonamental reconéixer ací, una vegada més, el 
treball que tots els ajuntaments de la nostra comunitat estan fent 
per dur endavant aquesta llei i dur a terme els expedients. Són 
els que han treballat en primera línia amb els ciutadans i crec que 
és un treball que mai el reconeixerem prou. Per això s’ha d’agrair 
tota la formació que se’ns està donant des de la conselleria, tant 
en gradació com en valoració o en procediment d’acord l’amplia-
ció de personal i la flexibilitat que s’està donant en aquest àmbit.
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I crec que hem parlat ja d’un altre estatus, que és esta-
tus més de com es concreta tot això del que estem parlant 
en recursos en la gent, és fonamental assenyalar com s’ha 
aconseguit que es puga tindre dos recursos d’aquesta llei, 
fonamental per a tantes persones i es puga compatibilit-
zar el tema tant de la teleassistència com l’ajuda de cuida-
dors no professionals en el domicili i, per exemple, un centre 
dia, perquè hi han persones que no poden cuidar-los tot el 
dia –els seus familiars–, però sí poden tenir-los a la nit, o al 
contrari, i necessiten suport d’un centre de dia. Per tant, això 
és fonamental, igual que l’ampliació del centre de dia .

Estem parlant de persones i de situacions molt complicades 
que s’han complicat més en aquesta pandèmia i s’ha deixat 
vore. Per tant, creem que ho hem de tindre clar i continuar 
treballant a fons per ells . Perquè quan tenim en compte els 
més vulnerables som millors sempre com a societat .

I, per últim, com no podia ser d’altra manera, m’agradaria 
reconéixer la part de l’autonomia personal, que per a mi té 
molt de sentit i reconéixer el paper fonamental que tindrà 
la PATl, que és l’assistent personal infantil, perquè d’ací 
uns anys espere que no siga necessari que estiga reivindi-
cant estes coses perquè haja molts joves amb discapacitat 
que puguen tindre totes les ferramentes per a desenvolu-
par la seua vida i que no siga notícia que una persona com jo 
estiga ací perquè hi haja moltes persones amb discapacitat 
que tinguen les ferramentes que necessiten per a desenvo-
lupar la seua vida. Per això eixa figura és fonamental.

Per això, li vull preguntar, després de tot això que he dit, que 
me diga què més coses de serveis associats..., ¿com se gesti-
ona l’atenció de la dependència i la implementació de tota la 
cartera de serveis associada a la llei?

Moltíssimes gràcies i un gust poder parlar d’això. Gràcies. 
(Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

És un gust per a nosaltres poder escoltar les seues refle-
xions i la seua pregunta, que ara serà resposta per la vice-
presidenta del Consell i consellera d’Igualtat i Polítiques 
Inclusives .

Té la paraula la vicepresidenta primera del Consell per a 
respondre a la qüestió plantejada per la il·lustre diputada 
Laura Soler.

Quan vosté vullga, vicepresidenta .

La senyora vicepresidenta primera del Consell i consellera 
d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyor president.

Senyora diputada.

Senyories.

Efectivament, com vosté ja ha plantejat part en la seua 
pregunta, des de l’1 de juliol de 2015 fins ara s’ha millorat 
notablement el sistema d’atenció a les persones en situa-
ció de dependència. De fet, des de l’1 de juliol de 2015 hem 
incorporat 131 .365 persones al sistema de promoció d’au-
tonomia personal i atenció a la dependència en la Comunitat 
Valenciana, 131.365 persones.

Això vol dir que ara tenim 111.042 persones ateses amb un 
servei o una prestació econòmica de dependència, 88 .409 
d’elles amb una prestació econòmica i 22 .633 amb un servei 
en contraposició a 2015 . Ara hi ha 111 .042 persones ateses . 
En 2015 hi havia 41 .611 persones ateses .

Mentrestant, en llista d’espera oficial hi havia 45.978 perso-
nes i en calaixos ens trobàrem 17.000 expedients sense 
registrar . La qual cosa vol dir que hem augmentat en 69 .431 
persones el sistema i s’ha reduït la llista d’espera en 30 .649 
si comptem la llista d’espera oficial, però en realitat en 
47.649 si tenim en compte eixos expedients que estaven en 
els calaixos amagats.

Per aconseguir eixes xifres hem hagut de fer canvis en 
la gestió del sistema. Hem reforçat els equips base dels 
Serveis socials d’atenció primària dels municipis, als que 
vosté també ha referència, passant de 145 .000 municipis 
a 226 municipis i augmentant el personal de 396 persones 
en 2015 a 3.365 en 2021. És a dir, hem multiplicat pràctica-
ment per nou .

Aprovàrem també el Decret 62/2017, pel qual s’establix el 
procediment per a reconèixer el grau de dependència de 
les persones i l’accés al sistema públic de serveis i presta-
cions econòmiques. I esta norma va permetre unificar en 
una sola el procediment per a la declaració de la situació de 
dependència i l’accés a les prestacions del sistema, avan-
çant en la regulació del procediment per al reconeixement 
de la situació de dependència per part de l’ajuntament que 
el situa com a primer òrgan tramitador. I en breu actualitza-
rem també este sistema per afavorir la permanència en l’en-
torn de les persones i també per a fomentar la desinstitucio-
nalització i garantir la lliure elecció de les persones davant la 
cartera de serveis .

Mentrestant, amb el decret actual hem possibilitat: desen-
volupar la formació i informació a les persones professio-
nals; augmentar el servei d’ajuda a domicili, que començava 
en 2017, perquè he de recordar que fins que no arribà el 
govern del Botànic no hi havia servei d’ajuda a domicili del 
sistema de dependència en esta comunitat, començarem en 
un pilotatge a cinc municipis i ara ja són 120 municipis i el 
perceben 2 .556 persones .

També es va establir la complementarietat de dos recursos 
de dependència, a més de la teleassistència, que perceben 
actualment 6 .824 persones .

L’impuls de la prestació de l’assistència personal, fonamen-
tal perquè la gent puga desenvolupar la seua vida personal, 
professional o acadèmica, ampliant la quantia per a perso-
nes amb diversitat funcional de 2 .100 euros al més a 2 .350 i 
de 1 .500 a 1 .825, en el cas de persones majors . Molt supe-
rior al màxim establert per l’estat, que és de 426 per al grau 
2 i 715 per al grau 3 .
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Ara anem a ampliar també amb la figura de la persona 
d’assistència terapèutica infantil, la professional d’assistència 
terapèutica infantil.

Hem establit el preu de referència com a preu màxim de les 
places residencials a fi de garantir un adequat servei d’atenció 
residencial. En la prestació vinculada de garantia es limita el 
preu del mateix cost de referència, 1.825 en el cas de perso-
nes majors, 2 .350 en el cas de persones amb diversitat funcio-
nal. També hem modificat la tipologia de serveis de prevenció i 
promoció de l’autonomia personal i la seua prestació vinculada .

Hem impulsat un pla d’actuació dirigit a persones cuidado-
res en l’entorn familiar que desitja integrar-se laboralment 
en el sector professionalitzat d’atenció a persones depen-
dents i no disposen d’una qualificació professional específica 
en este sector . Actualment hi ha 2 .445 persones inscrites . 
Estem canviant l’aplicació de gestió de dependència (inintel·
ligible)  . . . i a més hem augmentat, l’augment pressupostari ha 
sigut notable, que va passar de 159 milions en 2015 a 427 
milions en 2021, un 168 % d’augment .

Sabem que queda molt per fer, però anem pel bon camí. Així 
ho ha reconegut l’associació de directors i gerents de Serveis 
Socials, que ens ha qualificat com la comunitat on més s’ha 
avançat des de 2013 fins a 2021 en el desenvolupament 
dels serveis socials, i en concret també del sistema d’atenció 
a persones en situació de dependència .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, vicepresidenta .

Pregunta que formula la il·lustre diputada Elena Bastidas, en 
nom del Grup Parlamentari Popular, a la vicepresidenta .

La senyora Bastidas Bono:

Muchas gracias, señor presidente .

Señora Oltra, qué balance de su gestión hace al frente de 
la Conselleria de Igualdad y Políticas Inclusivas en este 
momento de la legislatura . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

La pregunta serà contestada per la vicepresidenta primera 
del Consell . Quan vosté vullga .

La senyora vicepresidenta primera del Consell i consellera 
d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Senyora diputada.

Si la primera legislatura va implicar un canvi normatiu amb 
l’aprovació de lleis que ho possibilitaren, esta segona va 
significar un desenvolupament i desplegament d’este marc 
normatiu nou, juntament amb l’adaptació i creació de la 
infraestructura necessària que farem possible a través del 
pla Convivint de 2021 a 2025 .

Per tant, i atenent al grau de deteriorament que ens 
trobàrem en esta comunitat arran del maltracte patit per 
dècades d’indolència i saqueig del seu partit, ara podem dir 
que tenim una molt millor situació que en 2015 .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

I haurà de completar la pregunta de control, la il·lustre dipu-
tada Elena Bastidas.

Quan vosté vullga, senyoria.

La senyora Bastidas Bono:

Gracias, señor presidente .

Fraude, esa es la conclusión de muchísimos valencianos que 
hacemos balances de su acción de gobierno en estos poco 
más de dos años que llevamos de legislatura . Porque hacer 
balance, señorías, significa revisar los objetivos marcados, 
las expectativas, analizar y evaluar con rigor para detectar las 
fortalezas y sobre todo las debilidades para mejorar.

Y cuando usted hace balance de su gestión, la hemos oído 
aquí también en esta tribuna, a través de los medios de comu-
nicación, se engaña a si misma y, lo que es peor, insiste en 
engañar a la ciudadanía. Omite deliberadamente una gran 
parte de la realidad sólo porque se le cae ese frágil castillo de 
naipes, donde no cabe una manipulación ni una mentira más.

Un fraude, sí, porque la que vendía políticas públicas centra-
das en la persona, resulta que sólo se centra en una persona, 
en usted y en su imagen, con esas campañas de autobombo, 
con esas promesas, con esos propósitos, que son eso, solo 
son más deseos que realidades .

Podríamos hablar de muchas cosas, de residencias, de 
dependencia, de renta valenciana de inclusión, de menores . 
Se mire donde se mire, fracaso.

Se ha desentendido desde el principio de lo que estaba 
ocurriendo en las residencias de mayores. En el momento más 
álgido, en la tercera ola, con la mayor letalidad de todo el país, 
usted, como siempre que hay un problema, desaparecida.

Tardó más de un mes y medio de interesarse por la vacunación 
en nuestros geriátricos, en el peor momento, como le decía, 
de la pandemia, echando la culpa muy sutilmente, eso sí, a la 
señora Barceló de lo que estaba ocurriendo ahí dentro . Y ahora 
sigue sin querer flexibilizar las restricciones para que nuestros 


